
Voorzitter,

Allereerst wil ik graag onze dank en waardering uitspreken aan iedereen die tijdens deze door 
Corona veroorzaakte crisis onder grote druk zijn of haar werk heeft moeten doen. Alle 
zorgmedewerkers, politie, brandweer, ambulance, GGD en niet te vergeten de burgemeester en alle 
ambtenaren in hun rol in het veiligheidsdossier heel hartelijk dank voor uw inzet voor onze 
gezondheid en veiligheid. 

Dan voorzitter, dank voor deze zendtijd voor politieke partijen en het feit dat wij als PvdA Teylingen 
onze standpunten nog eens over het voetlicht mogen brengen. Graag licht ik dit toe. Het gevoel 
bekruipt mij steeds meer dat we hier vandaag een rituele dans gaan opvoeren omdat de regels 
vereisen dat wij voor een bepaalde tijd de Kadernota vaststellen. De wet van de gebaande paden 
omdat we nu eenmaal de vastgestelde processen moeten volgen. En je mag vooral niet afwijken van 
die gebaande paden want stel je voor dat je in een tijd van crisis zelf nadenkt of wat je doet wel 
zinvol is, wel een zinnige besteding van tijd is van bijvoorbeeld ambtenaren die het al druk genoeg 
hebben. Vooraf heeft het college ons al vertelt dat deze Kadernota verre van definitief of compleet 
is. Pas in september krijgen we duidelijkheid over de effecten die de coronacrisis heeft op onze 
financiën en ambities. We stellen hier kortom iets vast dat helemaal niet vast te stellen valt. En dat 
geldt ook voor richting geven, welke richting je ook kiest, of nu linksaf gaat of rechtsaf het is nergens 
op gebaseerd wanneer je de onderliggende data niet hebt. Wat moet ik dan beschouwen, het stuk 
dat er nu ligt is zo karig daar kan ik echt heel weinig van zeggen. De cijfers zijn verre van compleet 
noch vast. Toch zal ik een poging wagen al was het maar omdat de inwoners van Teylingen dan 
tenminste kennis kunnen nemen van de prioriteiten die wij als PvdA Teylingen willen aanbrengen.

Zonder enige twijfel heeft onze ambtelijke organisatie hard gewerkt om deze Kadernota tot stand te 
laten komen. Wat hier volgt, is dan ook beslist niet aan hen te adresseren.

Het taalgebruik, voorzitter, dat is toch serieus voor de insider. Een voorbeeld: ".. actiepunten uit het 
collegewerkprogramma ‘Vitaal Teylingen’ verwijzen we naar de Midterm review en de jaarrekening 
2019. Deze P&C-documenten liggen hier aan ten grondslag.”Ik ben eens mijn straat doorgegaan om 
aan mijn buren te vragen of zij wisten wat hier nu benadering staat en u raadt het al. Niemand die 
wist wat een P&C cyclus nu is, een aantal konden wel een verklaring vinden voor Midterm-review. 
Mijn punt, voorzitter, is dat we nu toch echt een keertje in normaal begrijpelijk Nederlands moeten 
communiceren zodat onze inwoners, alle inwoners fatsoenlijk kennis kunnen nemen van de inhoud 
van onze communicatie.
 
Prettig wonen voor iedereen
 
In dit hoofdstuk missen we de ambitie om stappen te zetten. Voortgaan op de huidige wijze zal 
eraan bijdragen dat we, ondanks onze plannen, te weinig (betaalbare) woningen gaan realiseren om 
aan de woonvraag te kunnen voldoen.
 
Teylingen heef een achterstand in het leveren van woningen in het lage en middensegment. Onze 
starters kunnen geen woning  krijgen, onze senioren kunnen niet doorstromen naar betaalbare 
seniorenwoningen en zijn daardoor gedwongen in hun te grote woning te blijven. Wat cijfers. Er zijn 
op dit moment 247 woningen te koop waarvan 30 onder de 3 ton en 16 onder de 275.000,- Het 
gemiddelde inkomen is in Teylingen net iets boven de 30.000,- Je hebt geen hogeren wiskunde nodig 
om te zien dat het hier volledig mis loopt met de beschikbaarheid van woningen. Wij laten een groot 
deel van onze inwoners met deze prestaties in de kou staan.



In de paragraaf in de kadernota over Langeveld. Er staat nu: "We gaan een visie opstellen voor 
wonen op de locatie Langeveld." Ik zou zeggen het wordt tijd, woningbouw in Teylingen is een traag 
en weinig ambitieus proces. We zijn goed in het doen van onderzoeken en opstellen van visies. En 
als we dan eens iets gaan doen, dan slaan we de participatie het liefste over want communiceren 
over bouwen dat wordt niet gezien als een verantwoordelijkheid van de gemeente maar van de 
bouwer. En verassing, dat loopt iedere keer fout. Wat ons betreft is tijd om iets te "doen". En dan 
heb ik het niet over tennisbanen, voorzitter. Want wat is dat nu weer voor een verhaal? Eerst jaren 
niets doen, dan eindelijk na schriftelijke vragen onzerzijds horen wij dat er tennisbanen komen op 
die locatie, dus minder woningen?? En dat terwijl tennisclubs leeglopen, al jarenlang. Maar dat is 
een andere afdeling van de gemeente dus wellicht is dat nieuws voor mensen. 

Het lukt blijkbaar niet met de huidige manier van werken. We pleiten daarom ook een 
actieprogramma wonen waarin we als gemeente samen met de Provincie, Woningcorporaties en 
andere stakeholders aan de slag gaan. Hiermee kunnen we voorkomen dat we woningbouwgrond 
hebben en er volgens ruim 10 jaar niets op gebeurt. Dit kost ons immers ook gewoon geld! En sneller 
bouwen levert Teylingen geld op!
 
Als we doorgaan op deze manier is het prettig wonen in Teylingen voor iedereen met een goed 
gevulde portemonnee! 

Duurzaam denken en doen 
We zijn nog steeds veel aan het denken en weinig aan het doen. En er liggen nogal een aantal 
uitdagingen. Bijvoorbeeld Maatschappelijk Verantwoord Inkopen (MVI), ook vaak duurzaam inkopen 
genoemd. Jaarlijks koopt de gemeente voor vele miljoenen euro’s in. Steeds staat in de nota’s 
geschreven “Wij willen als gemeente het goede voorbeeld geven”. En ook onze gemeente 
ondertekende het landelijke manifest MVI. Maar waar blijft informatie over de invulling van de 
voorbeeldfunctie? 

We staan aan de vooravond van een enorme energietransitie en hoe we dit in Teylingen gaan 
oppakken vraagt om een visie, een lokale energievisie en strategie. Nu worden we verrast door een 
plan voor een demonstratieproject in Sassenheim terwijl nog niet eens weten wat we precies willen.  
Dit is wat ons betreft niet de manier om de transitie te maken. 
 Het college geeft aan dat betrokkenheid van wijkbewoners belangrijk is en overvalt vervolgens een 
gehele wijk met een plan van aanpak om een nieuw warmtenet aan te leggen. De ontsteltenis in de 
wijk is dan ook groot. Zo neem je inwoners en hier ook de aangestelde energiecoaches (die ook al 
niet van tevoren is geïnformeerd) niet serieus.
Energiek en sociaal
Voor dit onderdeel staan wij voor grote uitdagingen. De kosten in het zorgdomein stijgen en stijgen 
en de bijdrage van het Rijk blijft tekortschieten. Sterker de invoering van het abonnementstarief in 
de WMO heeft gemaakt dat het aantal aanvragen enorm is gestegen. De PvdA Teylingen vindt dat 
verantwoordelijke mensen beter zijn dan overheidsregulering. De mens staat centraal binnen de 
zorg. Minder regels, meer vrijheid voor de professional. De gemeente bepaalt het doel en niet de 
route ernaartoe. Laten we ons richten op iedereen meedoen en niet op onnodige regels! Wel nog 1 
vraag: Waar blijft toch de monitor sociaal domein? 
 Modern bestuur, invloedrijke inwoners
 
Dit hoofdstuk van kadernota lezende zou je kunnen denken dat bestuur, organisatie en raad op een 
effectieve en efficiënte manier (samen)werken. De werkelijkheid is echter anders. Lees de 
tussenevaluatie HLT, kijk naar de af en toe tekortschietende informatievoorziening  aan de raad 
waardoor er schriftelijke vragen gesteld moeten en wordt met grote regelmaat gesproken over 
energielekken tussen raad en ambtelijke organisatie of naar een brief van de OR.



 Waarom geeft deze kadernota hier geen richting? We zouden graag zien dat we op basis van de 
tussenevaluatie elkaar diep in de ogen kijken en gezamenlijk een vervolgpad samenstellen.
 
8. Oplossingsmogelijkheden richting sluitend meerjarenperspectief
 
Dat we moeten bezuinigen is een gegeven. De vraag is of het nu de tijd is om gedetailleerd over te 
praten en het antwoord daarop is Nee. Liever eerst meer achtergrond, feiten, cijfers en diepgang en 
daarna keuzes maken. De PvdA Teylingen wil graag meedenken over hoe wij tot een sluitende 
begroting kunnen komen. Goede en degelijke financiën zijn voor ons belangrijk. Hier hebben wij 
echter wel de feiten en cijfers voor nodig zodat wij keuzes kunnen maken en die zijn op dit moment 
niet beschikbaar. Teylingen is één van de goedkoopste gemeentes van Zuid-Holland. De OZB is in 
onze gemeente historisch laag. ‘Mooi’ zou je denken, maar dit holt ook de slagkracht van onze 
gemeente van binnenuit en dit roepen wij dan ook al jaren. Zo staan er geen inkomsten tegenover 
de wellicht grotere zorguitgaven.  De PvdA heeft een traditie van verstandig begrotingsbeleid. Want 
we weten dat als de begroting uit de hand loopt, uiteindelijk de inwoners de rekening betalen. Wij 
zijn voor financieel gezond beleid, bij ons stijgt de OZB standaard met de inflatie.
Wel hebben we nog een aantal vragen. De zogenaamde midtermreview, waar is die?
Binnen HLTsamen is een strategische verkenning samengesteld over het leven na corona. Kunnen 
we dit document ontvangen? Heeft het college al een inventarisatie van de kosten tot 1 juni 
gemaakt?


